
16

شورا

می
ست

ر ر
 امی

ی/
هر

مش
س: ه

عک
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بهره برداری از زیرگذر بزرگراه شهید نجفی

محمد شــیری، شــهردار منطقه 15: با تکمیل و بهره برداری از پروژه زیرگــذر و ایجاد دسترســی های ورودی و 
خروجی بزرگراه شهیدنجفی رستگار، محله رضویه و مشیریه از بن بست خارج شدند. همچنین بهره برداری از 
این پروژه، ضمن کاهش ترافیک سنگین محور، در رفع آسیب های عبور و مرور ناحیه 4تأثیر گذار خواهد بود.

تسهیل عبور و مرور در آرامستان پایتخت
علی توکلی نژاد، معاون فنی و عمران سازمان بهشت زهرا)س(: احداث و بهره برداری از معبر شهدای مقاومت 
)معبر میانی قطعــه ۳۲۷ و ۳۲۸( و همچنین ایجاد حــدود 1۰هزار مترمربع پارکینگ موقــت با ظرفیت پارک 

4۰۰دستگاه خودرو، اقداماتی است که با هدف تسهیل و تسریع تردد زائران اهل قبور انجام شده است.

حمل ونقل

 مدیریت شهری
متقاضی اتوبوس باکیفیت است

چند روزی است که موضوع تأمین اتوبوس توسط شرکت های 
خودروساز داخلی و حواشی زیادی ازجمله عدم تمایل شهرداری 

برای حمایت از تولیدات داخلی را در پی داشت.
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران در حاشیه دویست 
و پانزدهمین جلســه در جمع خبرنگاران گفت: »هر شــرکت  
اتوبوس ســازی که بتواند خودروی خوب باکیفیت ارائه دهد، 
شورا و شهرداری دست آن را می بوسد و حتما اتوبوس خریداری 
می کنیم. ما اتوبوسی می خواهیم که  گوشه خیابان خراب نشود. 
اختلاف قیمت اتوبوس های داخلی و خارجی زیاد است و ما از 
تولیدکننده داخلی استقبال می کنیم؛ اما نه به گونه ای که متضرر 
شویم.« او همچنین گریزی هم به برگزاری نمایشگاه گردشگری 
در خیابان ســئول زد و عنوان کرد: »برگزاری این نمایشــگاه 
غیرقانونی نیست، اما تأکید ما برگزاری نمایشگاه در فضاهایی 

است که قابلیت و ظرفیت دارند.«
 مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون محیط زیست و خدمات 
شــهری شــورا هم خطاب به برخی از منتقدان گفت: »برخی 
افراد از اقدامات شهرداری تهران برای حل آلودگی هوا، نوسازی 
ناوگان حمل ونقل عمومی و توسعه اتوبوس و مترو، به شدت به هم 
ریخته اند و در حال تخریب فضای مدیریت شهری و شهرداری 
و شورای شهر هستند. این اقدامات و تخریب ها هیچ خللی در 
تلاش اعضای شورای شهر و مدیریت شــهری ایجاد نمی کند 
و این مردم هســتند که باید تلاش ها را ببینند. مردم با افزایش 
اتوبوس ها و گزارشی که شهرداری به مردم می دهد به این نتیجه 
می رسند چه کسی خادم است و چه کسی در جهت خیانت قدم 
بر می دارد. این افراد بدانند که فقط تخریب شورا یا شهرداری را 

انجام نمی دهند، بلکه کارشان تخریب امیدهای مردم است.«

عبور ازآلودگی با واردات اتوبوس برقی
معاون شهردارتهران: چینی ها پذیرفتند  برای تولید خودرو و قطعات برقی در ایران سرمایه گذاری کنند

خودروسازان داخلی، خط تولید اتوبوس برقی ندارند

مهدی اسماعیل پورتهران
روزنامه نگار

پارک حاشیه ای هوشمند می شود
بررســی لایحه »تعیین نرخ حــق توقف پارک حاشــیه ای در 
سال۱4۰۳« مهم ترین دستور جلسه دیروز )24بهمن( شورای 
شــهر تهران بود که در نهایت با افزایــش ۳2درصدی تصویب 
شد. سیدجعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیسیون حمل ونقل 
شورای شهر تهران در تشریح این لایحه گفت: »نرخ حق توقف 
حاشیه ای وسایل نقلیه در معابر مجاز، براساس مدت زمان پارک 
برای خودروهای سواری و وانت به ازای نیم ساعت تا 2ساعت اول 
۳هزار تومان و برای بعد از 2ســاعت به ازای هر نیم ساعت مبلغ 
۳هزار و9۰۰تومان و برای مینی بوس و کامیونت هم به ازای نیم 
ساعت تا 2 ساعت اول 6هزار و ۱۰۰تومان و بعد از 2ساعت 7هزار 
و5۰۰تومان پیش بینی شده است.« به گفته او نرخ حق توقف باید 
به  صورت هوشمند و ثبت مشــخصات در سامانه »تهران من« و 
به صورت الکترونیک پرداخت شود. همچنین باید حساب »تهران 
من« شارژ شود تا افراد در زمان پارک حاشیه ای با کمبود مواجه 
نشوند و از ۱۰درصد تخفیف بهره مند شوند. همچنین اگر افراد بعد 
از ۱۰روز نرخ خدمات پارک حاشیه ای را پرداخت نکنند، ماهانه 
2درصد به مبلغ عوارض اضافه و توسط پلیس هم جریمه می شوند.

حق توقف معلولان صفر است
در ادامه جلسه، رئیس کمیســیون حمل ونقل و عمران شورا به 
بهای حق توقف وسایل نقلیه معلولان و جانبازان هم اشاره و عنوان 
کرد: »بهای خدمات حق توقف پارک حاشــیه ای برای وسایل 
نقلیه معلولان و جانبازان با پلاک مخصوص در معابری که پارک 
حاشیه ای مجاز است، صفر خواهد بود.« به  گفته تشکری هاشمی 
در ماده 9 آمده اســت که به  منظور ترغیــب بخش خصوصی، 
شهرداری تهران می تواند نسبت به  پیش بینی موضوعات مربوط با 
پارک حاشیه ای با پیمانکاران توافق داشته باشد. پیمانکاران تنها 
در مورد پارک حاشیه ای می توانند از راننده پول دریافت کنند و 
دریافت پول برای سایر خدمات ممنوع است. همچنین سازمان 
ترافیک مکلف است که از تمام ظرفیت ها اعم از بخش خصوصی، 
تعاونی ها و استفاده از عوامل انسانی برای اجرای پارک حاشیه ای 

استفاده کند.

الزام شهرداری به ایجاد ۱۲۰هزار پارک حاشیه ای
براساس قانون تخلفات و درآمدهای پایدار، تمام درآمدهای ناشی 
از مدیریت پارک حاشیه ای باید تنها به توسعه حمل ونقل عمومی 
اختصاص یابد. رئیس کمیسیون حمل ونقل شــورا با بیان این 
مطلب عنوان کرد: »طبق ماده ۱۱، شهرداری تهران مکلف است 
تا پایان سال آینده در راســتای توسعه پارک حاشیه ای، حداقل 

۱2۰هزار فضای پارک حاشیه ای ایجاد کند.«

چندی است که بحث بر سر واردات اتوبوس های 
چینی یا خرید اتوبوس از شــرکت های داخلی 
مورد بحث و بررســی و دوگانه داخلی و خارجی 
شکل گرفته است. فارغ از اینکه مدیریت شهری 
به هر دو اتوبوس نیاز دارد.  لطف الله فروزنده، معاون 
مالی و اقتصاد شهری شــهرداری تهران در این 
خصوص تاکید دارد که برای عبور از آلودگی هوا 
و برقی سازی تهران به سراغ نمونه های خارجی و 
واردات رفتیم و همچنان مدیریت شهری به هر دو 

مورد نیاز دارد.
او در گفت وگو به همشهری می گوید: »سفر چین، 
مهم ترین اقدام و برنامه ریزی شــهرداری تهران 
برای تسهیل و توسعه حمل ونقل عمومی پایتخت 
با رویکرد برقی سازی  تهران است. در جریان سفر 
شــهردار تهران و هیأت همراه به کشــور چین، 
قرارداد 25۰۰دستگاه اتوبوس برقی، ۱5۰هزار 
دســتگاه موتور برقی، 27هزار خودروی تاکسی 
برقی و ۱۰هزار تاکسی ون برقی بسته شده است. 
به عبارت دیگر تمام قرارداد های منعقد شــده با 
طرف چینی با موضــوع و محوریت خودروهای 
برقی اســت.« او افزود: » درخصوص حمایت از 
تولید داخل هم توجه داشــتن به این نکته لازم 
و ضروری به نظر می رســد که اصولا کارخانجات 
و صنایع داخلی ما خــط تولید خودرو های برقی 
ندارند که بخواهیم با اتکا به آن تمام یا بخشی از 
نیاز حمل ونقل شــهر تهران به خودروهای برقی 

عمومی را از سبد تولید داخل تامین کنیم.«
فروزنده ادامه داد: »با توجه به این موضوع، اصولا 
در اینجا انتقادهایی که بعضا مطرح شده پیرامون 
لزوم حمایت یا ایجاد رقابت بین بخش داخلی و 
خصوصی با طرف چینی فاقد هرگونه موضوعیت 

است.«

معاون شهردار تهران با اشاره به قرارداد های منعقد 
شــده با طرف چینی، گفت: »کار خوب و تدبیر 
شهردار تهران این بود که نحوه تعامل و همکاری 
ما با طرف چینی شامل ۳مرحله می شود؛ مرحله 
نخست واردات برای تامین نیاز فوری شهر تهران 
به تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی است. مرحله 
دوم شامل تشکیل یک کنسرسیوم مشترک با یک 
تولید کننده داخلی با حمایت شــهرداری تهران 
می شود. درواقع بخش دوم به این صورت است که 
قطعات از کشور چین وارد کشور شده و در اینجا 
مونتاژ خواهند شد. در مرحله سوم نیز باید انتقال 

تکنولوژی از سوی طرف چینی صورت بگیرد.«
او ادامــه داد: »به عبــارت دیگر طبــق قرارداد 
منعقد شــده، طرف چینی موظف شده است که 
تکنولوژی برقی سازی  را به تولید کنندگان ایرانی 

انتقال دهد تا ساخت قطعات و خودرو های برقی 
در داخل کشور بومی سازی  شود. همچنین آنها 
پذیرفتند در زمینه تولید خودرو و قطعات برقی 
در داخل ایران سرمایه گذاری انجام دهند. اکنون 
اســتفاده از این شــرایط دیگر به هنر و توانایی 
خودروســازان ما برمی گردد.« او افزود: »اتخاد 
چنین رویکرد و فرایندی، علاوه بر اینکه کمک 
می کند تا در کوتاه مدت بتوانیم مشکل کمبود در 
بخش حمل ونقل عمومی را تسهیل و گشایشی 
در آن ایجاد و به سمت برقی سازی  حرکت کنیم، 
سبب می شود تا در ادامه بتوانیم با بومی سازی  این 
تکنولوژی به یکی از تولید کنندگان خودرو های 
برقی تبدیل شــویم و خطوط تولید خودروهای 

برقی در صنایع ما راه اندازی شوند.«
فروزنده افزود: »درحال حاضر با توجه به مجموع 

توان و ظرفیت تولید اتوبوس ســازهای داخلی، 
توانسته ایم حدود 2هزار دستگاه اتوبوس گازوئیلی 
تامین کنیم، اما با توجه به موضوع کاهش آلودگی 
هوا و مباحث مربوط به هوای پاک، دیگر بنا نداریم 
تا اتوبوس های گازی و گازوئیلــی را وارد ناوگان 
اتوبوسرانی شهر تهران کنیم؛ لذا با توجه به این 
رویکرد اقدام به بســتن قــرارداد با طرف چینی 
برای تامین اتوبوس و تاکسی های برقی کرده ایم، 
اما امیدواریــم با اهتمام و همت خودروســازان 
داخلی و تأکید ویژه وزیر صمت روی این موضوع، 
بتوانیم یک تغییر رویکرد در کشور ایجاد کنیم تا 
خودرو های برقی جایگزین خودرو های بنزینی 
و گازوئیلی شــوند تا شــاهد کاهش آثار مثبت 
آن ازجمله کاهش آلودگــی هوای تهران و دیگر 

کلانشهر های کشور باشیم.«


